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 سازمان تاکســیرانی با وجود تمام مشکلات و 
محدودیت هایی که در بحث تولید خودرو وجود 
دارد، به صورت جدی از ســال گذشــته برنامه 
نوسازی تاکسی های فرســوده را در دستور کار 
خودش قرار داده است. حالا در آستانه تابستان، 
فصل نو شدن تاکســی های پایتخت فرارسیده 
و از قرار معلــوم هرچه جلوتــر می رویم، تعداد 
تاکسی های تازه نفسی که وارد خطوط می شوند، 

بیشتر هم می شود.
به گزارش همشهری، در بهمن سال 1400 بود 
که مدیران سازمان تاکسیرانی اعلام کردند بالغ 
بر ۵0درصد ناوگان تاکسیرانی شهر تهران بیش 
از 10سال عمر دارند و براســاس قانون هوای 
پاک، مشمول نوسازی می شــوند. همچنین 
براســاس آیین نامه ماده 8 قانون هوای پاک، 
از ابتدای ســال 1401 تردد هرگونه تاکســی 
کاربراتوری در سطح کلانشــهرها ممنوع شد 
و در نتیجــه مالکان این نوع تاکســی  ها برای 
ادامــه فعالیت در ایــن ناوگان فرســوده باید 
نسبت به نوســازی خودروی خود اقدام کنند. 
در اردیبهشت سال 1401 سازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران، تعداد تاکســی های کاربراتوری 
پایتخت  را معادل 1۵00دستگاه اعلام کرد و 
از آماده شدن  800فقره وام 90میلیون تومانی 

برای اعطا به مالکان تاکســی های کاربراتوری 
خبر داد. علاوه بر این 1۵00تاکسی کاربراتوری 
فعال در شــهر تهران که شامل بحث مشمول 
فرسودگی می شوند، چند هزار تاکسی دیگر هم 
با توجه به سن و سال و شرایط فنی و ظاهری 
خودرو، در زمره  تاکســی های فرســوده قرار 
می گیرند. البته تعریف تاکســی های فرسوده 
تغییر کرده و دیگر صرفا عمر خودرو به تنهایی 
ملاک فرسودگی نیســت و تعریف آن از »سن 
فرسودگی« به »مرز فرســودگی« تغییر پیدا 
کرده اســت. به این ترتیب اگر یک تاکسی به 
طور مستمر 2 بار از تست های معاینه فنی رد 

شود، فرسوده به حساب می آید. 

تحویل تمام تاکســی های ثبت نام شده تا 
پایان تیرماه

تاکید و اولویت سازمان تاکسیرانی در سال جدید 
افزایش تعداد تاکسی های نوسازی شده و حذف 
تدریجی ناوگان فرسوده اســت و در این مسیر 
تاکسی های کاربراتوری و مدل پایین در اولویت 
قرار دارند. در این رابطه سیدعلی محتشمی پور، 
معاون فنی و بهره برداری ســازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران به همشــهری می گوید: »در سال 
گذشــته تکلیف 6200 پرونده نوسازی تاکسی 
فرسوده روشــن و کارهای مربوط به آن نهایی 
شــد که بخش زیادی از آنها تحویل رانندگان 
تاکســی شــده و طبق برنامه تعداد باقیمانده 
آن که حــدود 1300 خودرو می شــود، تا آخر 

تیرماه 1401 به راننــدگان تحویل داده خواهد 
شد.890تاکسی در سال جدید تحویل داده شده 
است و الباقی هم با توجه به اینکه در سال جدید 
شــماره گذاری خودروی ســمند متوقف شده، 
منتظر شماره گذاری این خودرو هستیم تا پس 
از آن تحویل متقاضی ها شــود. عملیات اجرایی 
این خودروها در سال گذشــته صورت گرفته و 
مدت زمان تحویل خودروها نیز 3ماهه است و اگر 
شماره گذاری خودروی سمند متوقف نمی شد، 
تمام این خودروهــا تاکنون به رانندگان تحویل 

داده شده بود.«

در انتظار اعلام خودروی جایگزین
با وجود متوقف شدن شماره گذاری خودروهای 
ســمند و پژو 40۵ رانندگان تاکســی ثبت نام 
شده به زودی خودروهای خودشان را دریافت 
خواهند کرد.  محتشــمی پور در این خصوص 
به همشــهری می گوید: »ایران خــودرو اعلام 
کرده است که خودروهای ســمند و پژو 40۵ 
از اردیبهشــت ماه امسال از ســبد خودرویی 
این شــرکت حذف می شــود؛ البته در حوزه 
خودروهای ســمند و پژو 40۵ با وجود توقف 
شماره گذاری، آن بخشی که سازمان تاکسیرانی 
تعهد دارد و راننــدگان مبلغ خــودرو را واریز 
کرده اند، انجام می شود. با توجه به این موضوع 
در بحث نوســازی تاکســی ها در سال 1401 
منتظر اعلام خودروهای جایگزین هستیم که 

هنوز به ما اعلام نشده است.«

 کاهش 5هزار خودروی بالای 10سال نسبت 
به سال گذشته

معاون فنی و بهره برداری ســازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران با تاکید بر این موضوع که نوسازی 
تاکسی های فرسوده امســال با فرض تسریع در 
تعیین تکلیف خودروی جایگزین ســمند و پژو، 
بیشتر از ســال گذشــته خواهد بود و همچنان 
این برنامه ادامه خواهد داشــت، درباره جزئیات 
آن توضیحاتی ارائه کــرده و می گوید: »فرمول و 
معیار تعیین فرسودگی تاکســی ها تغییر کرده 
اســت و خودروهایی که 2مرتبه متوالی نتوانند 
معاینه فنی دریافت کنند، فرســوده هستند؛ با 
این وجود تعداد تاکسی های شهر تهران که عمر 
بالای 10سال دارند با توجه به نوسازی های انجام 
شده نسبت به سال گذشته حدود ۵هزار دستگاه 
کاهش پیدا کرده است. این در شرایطی است که 
تعدادی از تاکسی ها امسال به عمر بالای 10 سال 
رسیده اند. برنامه ای که برای نوسازی تاکسی های 
فرسوده در ســال 1401 ارائه کرده ایم 1۵هزار 
دستگاه اســت که امیدواریم محقق شود. البته 
در این رابطه منتظر خودروســاز هستیم تا نوع 
خودرو و قیمت خودروی جایگزین سمند و پژو 
40۵ مشخص و معرفی شود. در برنامه ما علاوه 
بر تاکســی های کاربراتــوری، جایگزین کردن 
10هزار تاکسی پراید و روآ و همچنین تاکسی های 
ســانحه دیده و آن دســت از تاکســی هایی که 
نمی توانند معاینه فنی دریافت کنند، برنامه ریزی 

شده که حدود 1۵هزار دستگاه می شود.«

فصلگرمنوسازیتاکسیها
 امسال 1۵هزار خودروی تازه نفس باید جایگزین تاکسی های فرسوده تهران  شوند که از این تعداد تاکنون 4هزار خودرو 

تحویل رانندگان شده است

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

رئیس شورای شهر تهران تأکید کرد که مدیریت شهری بیش از 
این نمی تواند برای کاهش ترافیک کاری انجام دهد

 باز شدن گره ترافیک با تهاتر نفت
گره ترافیک پایتخت نه تنها باز نشده، بلکه به دلیل فرسودگی ناوگان 
حمل ونقل عمومی تشــدید شــده و به اذعان عضو هیأت  رئیسه 
پارلمان شهری پیک ترافیک تهران از 7ساعت به بیش  از9ساعت 
افزایش یافته اســت. دیروز رئیس شورای شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران ضمن ابراز تأســف از وضعیت ترافیکی تهران گفت که 
دوربین های ترافیکی فعال هستند و طرح ترافیک همچون گذشته 
اجرا می شود، اما ترافیک همچنان وجود دارد و متأسفانه شهرداری 
و شورای شهر بیش از این نمی توانند برای کاهش آن کاری انجام 
دهند. مهدی چمران در ادامه با بیان اینکه تمام دستگاه های متولی 
در حوزه ترافیک باید پای  کار بیایند، دولت را خطاب قرار داد و تأکید 
کرد: »بودجه دولت تصویب شــد و دیگر نمی توان به حمل ونقل 
عمومی بودجه ای اختصاص داد؛ بنابراین پیشنهاد دادیم که از طریق 
فروش نفت، به بهبود وضعیت مترو کمک شود که اجرایی نشده، اما 
معتقدیم این موضوع عملی است و از این طریق می توان حداکثر 
۵00تا 1000دستگاه واگن برای مترو خریداری و تحرک خوبی در 

ناوگان حمل ونقل ریلی شهری ایجاد کرد.«
به گزارش همشهری، پیگیری ایمن سازی ساختمان های ناایمن هم 
موضوع دیگری بود که رئیس پارلمان شهری در حاشیه جلسه دیروز 
به آن اشاره و عنوان کرد که اقدامات خوبی انجام و برای تعدادی از 
ساختمان ها اخطار داده شده است، اما باتوجه به حجم ساختمان های 
ناایمن این فرایند باید با سرعت بیشتری پیگیری شود. مهدی چمران 
سپس درباره مشکلات رفاهی کارکنان مترو هم اینطور پاسخ داد: 
»این مشکلات نه تنها مربوط به کارمندان شهرداری است، بلکه شامل 
کارکنان دولت هم می شود و باید تدابیری بیندیشیم، اما درخصوص 
کارکنان شرکت مترو، شــهرداری تهران باید چاره ای بیندیشد و 

موضوع را پیگیری کند.«

تشریح جزئیات حادثه متروپل
ارائه گزارش جزئیات حادثه متروپل آبادان در صحن شورا توسط 
حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری ارائه شد و او گفت که جلسات 
مطالعاتی و کارشناسی با حضور 300 نخبه برگزار شده است. به گفته 
این عضو شورا، ایجاد تغییرات مستمر در طرح، تبدیل اسکلت فلزی 
به سازه های بتنی، استاندارد نبودن ســازه ها، صلاحیت نداشتن 
طراحان، افزایش بنا از 6طبقه به 12طبقه، عدم مقاوم ســازی و... 
عواملی بودند که سبب ریزش متروپل شدند. آقامیری در جریان 
ارائه گزارش عنوان کرد: »هدف از بررسی و واکاوی این حادثه، عبرت 
گرفتن و جلوگیری از ساخت چنین ســاختمان هایی در تهران و 
کشور است.« به گفته رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران، ایجاد 
شفافیت در اطلاعات فنی ساختمان ها، ممنوعیت واقعی ارائه اضافه 
بنا پیش از دریافت و تصویب طرح مقاوم سازی سازه، بررسی وضعیت 
رعایت مبحث 22 مقررات ملی ساختمان، زمینه سازی شورا جهت 
ارتقای کنترل کیفی توسط بیمه ها، مطالبه جدی درخصوص اصلاح 
بند 14 ماده ۵۵ قانون شهرداری )رفع خطر از ابنیه(، توجه جدی 
شورا بر کنترل مضاعف و... اقداماتی هستند که برای جلوگیری از بروز 

چنین حوادثی باید موردتوجه قرار گیرند.

واکنش اعضا به گزارش مترو پل
پس از ارائه گزارش مترو پــل، برخی از اعضا نظراتی مطرح کردند. 
مهدی چمران گفت: »در برخی از موارد تزییناتی به ســاختمان 
اضافه می شود، اما نکات ایمنی مدنظر قرار نمی گیرد یا در مواردی 
از زمین تا سقف، ستون ایجاد می شود؛ درحالی که با راویز کار شده 
و استحکام ندارند و مردم گمان می کنند ستون ها محکم هستند و با 
خیالی آسوده در آنها زندگی می کنند.« پرویز سروری هم به مداخله 
پیمانکاران اشاره و عنوان کرد: »مداخله پیمانکار در تمام مراحل 
ساخت یک واقعیت تلخ و بسیار خطرناک است؛ چراکه اگر اجازه 
دهیم قدرت و ثروت جای طراحی و نظــارت را بگیرد باید منتظر 
اتفاقاتی تلخ تر از مترو پل باشیم.« ناصر امانی هم تأکید کرد ضمانت 
اجرایی برای عدم تکرار چنین حوادثی باید مشخص شود. مهدی 
پیرهادی هم ضرورت تهیه نقشه خطرپذیری تهران را مطرح و عنوان 
کرد: »این موضوع باید در شورای عالی استان ها، شورا و شهردار تهران 

به طور ویژه در دستور کار قرار گیرد.«

نتیجه 2دستور جلسه
معرفی و تأیید 1۵نماینده برای عضویت در هیأت های حل اختلاف 
مالیاتی دستور جلسه دیگری بود که مهدی اقراریان در جریان ارائه 
گزارش گفت: »انتخاب نمایندگان به گونه ای انجام شد تا بتوانیم از 
حقوق شهرداری به درستی در موضوع مالیاتی و حل اختلاف دفاع و از 
ضایع شدن حقوق بیت المال جلوگیری کنیم.« در نهایت نمایندگان 
از اعضای پارلمان شهری رأی اعتماد گرفتند. بررسی 9پرونده پلاک 
ثبتی از حیث باغ یا غیرباغ بودن هم دستور جلسه دیگری بود که به 

8پرونده، رأی باغ داده شد.

 وحیدرضا محمدی
 شهردار منطقه ۲۲

 زیرگذر بلوار کوهک یکی از پروژه های عمرانی 
مهم در این محله اســت که چند ســالی این 
پروژه به شــکل نیمه کاره رها شــده بــود و در 
مدت زمانی که توفیق خدمــت در منطقه را 
داریم فعالیت این پروژه را مجددا آغاز کردیم. 
در تــاش هســتیم با ســرعت بخشــیدن به 
روند اجرایی، این پروژه تا چندماه آینده مورد 

بهره برداری قرار گیرد.

 سیدمهدی صباغ 
 شهردار منطقه ۱۵

اتصــال بزرگــراه شــهید شوشــتری در ضلــع 
شــمالی محله به بزرگراه یاســینی در شمال 
تهــران در اولویت کار شــهرداری قــرار گرفته 
و با اجــرای این پروژه، دسترســی بــه بزرگراه 
تســهیل خواهــد شــد. هم اکنــون در حــال 
پیگیری تملک اماک معارض پروژه هستیم 
و با راه اندازی پروژه، دسترسی محله مناسب 
می شود. دسترسی دیگری از محله افسریه 
بــه بزرگــراه شــهید محاتــی در دســتور کار 
منطقه قرار دارد کــه از طریق پل بــه بزرگراه 
بســیج وصــل و دسترســی جنوب شــرقی 

تکمیل می شود.

نرجس سلیمانی
عضو کمیسیون نظارت و حقوقی 

اصاح ساختار سازمانی در حوزه تخصصی 
به ویــژه در معاونــت شهرســازی به درســتی 
انجام نشده و این کم توجهی می تواند اثرات 
مخربــی داشــته باشــد. از شــهرداری توقــع 
می رود تــا با توجــه بــه حوادثی چــون زلزله و 
پدیــده فرونشســت، از طریق بــه روز کردن 
طرح تفصیلی نسبت به نوسازی بافت های 

فرسوده اقدام کند.

جعفر شربیانی
عضو کمیسیون معماری و شهرسازی

توجه به  نظام ساختاری، موضوعی است 
که در ســال های اخیر به آنها توجه نشــده 
و در حــوزه معمــاری و شهرســازی ســاختار 
دارای مشــکاتی اســت. عدم اســتفاده از 
متخصصــان و کارشناســان، بی توجهــی 
بــه ارتقــای شــغلی، بی توجهــی بــه مزایــا و 
پرداخت و... برخی از مواردی هســتند که 
ضــرورت دارد ایــن نظــام ســاختاری مــورد 

بازبینی قرار گیرد.

شــهردار  خســروی،  محمدجــواد 
ضــرورت  بــر  تأکیــد  بــا  منطقــه۱۸ 
شــن چاله ها  دیــواره  پایدارســازی 
گفــت: »از آنجا کــه برداشــت قانونی 
از شــن چاله ها فقــط تا عمــق ۳۰متری 
مجــاز اســت و مالکین بخــش اعظمی 
از این شن چاله ها مبادرت به برداشت 
بعضاً تا عمق ۱۲۰متــری کرده اند، این 
اقدام سبب تشدید خطر فرونشست 
و وقوع ســیاب های فصلی شــده و به 
تبــع، مســئولیت مدنــی پایدارســازی 
دیواره هــای شــن چاله ها بــر عهــده 
مالــکان و بهره بــرداران، منطبــق بــا 
قوانین شهری در حوزه توسعه شهری 

است.« 

مهــدی عباســی،رئیس کمیســیون 
گفــت:  شهرســازی  و  معمــاری 
۵۰درصــد آمــار مرگ ومیــر تصادفــات 
بــه موتورســواران اختصــاص دارد و از 
این رو ضروری است، شهرداری تهران 
براســاس برنامه ۵ ســاله ســوم توسعه 
شهر تهران، نسبت به هویت بخشی، 
شناســنامه دار کــردن موتورســواران و 
ســاماندهی تــردد موتورســیکلت ها، 

توجه ویژه ای داشته باشد.

30
متر عمق

50
درصد

افزایش و بازسازی برای 
ناوگان  ویژه معلولان

مدیریــت شــهری در برنامه های مناسب ســازی،  
افزایش تعداد ناوگانی که به افــراد دارای معلولیت 
و توان یابان اختصــاص دارد را گنجانده اســت.  به 
گزارش همشهری، یکی از مطالبات اصلی افراد دارای 
معلولیت، بهبود ناوگان حمل و نقلی اســت که آنها 
در سفرهای شهری خود استفاده می کنند. کمبود 
ناوگان و استهلاک آنها طی سال های گذشته باعث 
شده تا این قشــر از وضعیت فعلی ناراضی باشند و 
همین موضوع سبب شده تا شهرداری، ورود ون های 
ویژه برای توان یابان را در دستور کار قرار دهد.  حال بر 
اساس گزارش شرکت اتوبوسرانی، علاوه بر20دستگاه 
مینی بوس فیاتی که با ظرفیت ۵ویلچر در اردیبهشت 
ماه مورد بهره برداری قرار گرفته، خبر می رســد 40 
دستگاه مینی بوس فیات متناسب دیگر نیز تا پایان 
امســال تحویل خواهد شــد. این در حالی است که 
نوسازی ناوگان فعلی هم انجام شود که اتوبوسرانی 
وعده داده، با توجه به ایرادات فنی، 62 دستگاه ون 

فعال در سطح شهر، تا پایان سال اورهال می شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

تذکرات اعضای پارلمان شهری

 خبر

شورا

راه اندازی 2مرکز توانمندسازی کودکان کار تا پایان سال
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات 

آسیب 
اجتماعی

و مشــارکت های اجتماعــی 
شهرداری تهران در گفت وگو با 
همشــهری از ایجــاد 2مرکز 
توانمندســازی کودکان کار خبــر داد و گفت: 
»شهردار تهران اهتمام ویژه ای برای ایجاد 2مرکز 
بزرگ و مجهز برای توانمندسازی کودکان کار 
دارد تا آنها در این مراکز توانمند شوند و بتوانند 
آینده روشنی برای خود رقم بزنند.« به گفته احمد 
احمدی صدر یکی از مراکز آخر تیرماه در جنوب 
غرب و دیگری تا پایان ســال در جنوب شــرق 

پایتخت راه اندازی و بهره برداری می شود.
به گزارش همشــهری، بیش از 20 تا 30سال از 
بروز آسیب های اجتماعی چون معتادان متجاهر 
و کودکان کار و خیابان می گذرد و حدود 1۵ تا 

20دستگاه برای مقابله با این آسیب ها وظایفی 
دارند اما آنچه امروز در معابر شــهری نمود دارد 
این است که دستگاه ها در انجام اقدامات موفق 
نبوده اند. مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران با تأیید 
این موضوع گفت که امروز نیاز است قبل از اجرای 
هر طرحی برای جمع آوری و ساماندهی معتادان 
متجاهر و کودکان کار، علت چرایی موفق نبودن 
در طرح های قبلی احصا شود. احمد احمدی صدر 
تأکید کرد: »براساس بررسی های صورت گرفته، 
مشخص است برخی دستگاه های متولی در حوزه 
آسیب های اجتماعی به وظایفشان درست عمل  
نکرده اند. تعدادی هم وظایفشان را انجام داده اند 
اما به  قول معروف »یک  دســت صــدا ندارد« و 

نتوانسته اند به نتایج مطلوبی برسند.« 

6200
پرونده در 

سال گذشته 
برای نوسازی 
تاکسی های 

فرسوده 
تشکیل شد.

 43000
تاکسی تا 
پایان سال 

گذشته جزو 
تاکسی های 
با عمر بالای 

10سال 
بودند.

 4000
راننده، 

تاکسی های 
جدید را در 

سال گذشته 
تحویل 
گرفتند.

 38000
تاکسی اکنون 

جزو آمار 
تاکسی های 
با عمر بالای 

10سال 
هستند. 

 2200 
پرونده 
نوسازی 

تاکسیرانی از 
سال گذشته 

به امسال 
موکول شد. 

 5000
تاکسی 
فرسوده 
نسبت به 

سال گذشته 
کم شده 

است.

 890
تاکسی نو 
از ابتدای 
امسال به 
رانندگان 
تاکسی 

تحویل داده 
شده است. 

 15000
تاکسی 

فرسوده در 
سال 1401   
باید نوسازی 

شوند. 
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